
عادل پیغامی در نشســت نخستین رویداد بین المللی 
همتایابی در اقتصاد دریامحور ایران که با حضور محمد 
مهدی ســالاری رئیس صنایع دریایی کشور در سالن 
مرکز بین المللی رشد برگزار شد، اظهار کرد: تبادلات 
حوزه اقتصاد دریا محور قشم از دیرباز با نقاط مختلف 
جهان از جمله کشورهای اسکاندیناوی،آفریقایی، هند 

و کشورهای منطقه جریان داشته است.
به گفته مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم، امروز هم 
از جزیره جهانی قشم به عنوان کانون صنایع دریاپایه 
یاد می شــود و براساس این ظرفیت ها، قشم به عنوان 
مهمتریــن مرکز صنایع دریامحور برای برگزاری این 

رویداد، انتخاب شده است.
وی یادآور شــد: با درایت و نگاه خــاق و نوآورانه 
مسئولان کشــور، توجه ویژه ای به کسب و کارهای 
صنایع دریاپایه شــده و در طول مسیر ۲۳۰۰ کیلومتر 
ســواحل دریایی، هیچ کجا فعالیت دریاپایه به اندازه 

جزیره جهانی قشم نیست.
پیغامــی تاکید کرد: پس از پیوســتن ایــران به پیمان 
شانگهای، تنها نقطه ای که امروزه روی پلتفرم جهت 
برقراری بین شــرکت های داخلی و خارجی فعالیت 

دارد، منطقه آزاد قشم است.
وی گفت: براساس سیاست اباغی رهبر معظم انقاب 
همه دستگاه ها موظفند در یک دوره شش ماهه گزارشی 
از اقدامات خودشان را در مورد مسائل اقتصاد دریاپایه 
ارائه کنند و ما بســیار خرسندیم که در این بازه زمانی 
برنامه های خودمان را به عنوان گام آغازین این حرکت 

مهم اقتصادی ارائه خواهیم کرد.
قشم می تواند به محل تولد تمدن نوین دریایی و 

اقیانوسی ایران تبدیل شود

محمد مهدی سالاری رئیس صنایع دریایی کشور نیز 
در این نشست گفت: ظرفیت های دریایی کشور در پنج 
عرصه شامل پسکرانه، کرانه، جزایر، آب های داخلی، 
اقیانوس ها و آب های آزاد دنیاســت و این حق مردم 
ماســت که سهم خودشان را از  اقیانوس ها و آب های 
آزاد بدست آورند. وی با تاکید بر این که جزایر به عنوان 
یکی از عرصه ها نقش مهمی دراین سیاست گذاری بر 
عهده دارند، افزود: پسکرانه اغلب جزایر کلیدی ما قشم 
است و اگر سخن از توسعه جزایر می کنیم چاره ای جز 
توسعه همه جانبه قشم نداریم تا این جزیره بتواند در 

پشتیبانی دیگر جزایر ایفای نقش کند.
به گفتــه رئیس صنایع دریایی کشــور، افق ما ایجاد 
قطب های اقتصادی در منطقه و در دنیاســت که سند 
چشــم انداز از ما خواسته و باید قطب های اقتصادی 
ایجاد کنیم که همانند سنگاپور، هنگ کنگ و شانگهای 

در دنیا حرفی برای گفتن داشته باشند.
وی یادآور شد: در شرایط کنونی کارخانجات زیست 
دریایی به شدت در حال گسترش تولید مواد ارزشمند 
با روش های زیســت محیطی هســتند و از ورود به 
روش های مکانیکی و پرهزینه در خشکی که عوارض 
زیســت محیطی زیادی دارند، به شــدت خودداری 

می کنند.
سالاری ادامه داد: برای جبران عقب ماندگی ها چاره ای 
جز رویکــرد به موضوعات دریاپایــه نداریم، نباید 
تمرکز ما فقط روی لجســتیک یا بر روی نفت و گاز 

و پتروشیمی باشد.
وی با تاکید به ظرفیت های مهمی که در جزیره قشــم 
وجود دارد، بیان داشــت: در جلسه دهم شورای عالی 
صنایع دریایی که برای اولین بار توسط رئیس جمهوری 

برگزار شد مصوبه ای داشتیم که در آن برنامه های ملی 
اقتصــاد دریامحور در حوزه هــای تخصصی دریا و 
زنجیره های مختلف دریایی تدوین شــد و برای اجرا 

در دستور کار قرار گرفته است.
سالاری گفت: شورای عالی صنایع دریایی و دبیرخانه 
آن با همکاری ذی نفعان، این برنامه را شروع کرده و چار 
چوب نظری و الگوی توسعه دریا محور را در این شورا 

با نام الگوی ۳۶۰ درجه تدوین کرده اند.
او با تاکید بر این که الگوی ۳۶۰ درجه ســه رکن دارد، 
اعام کرد:  رکن اول آن توجه به زنجیره های ارزشــی 
از مســیر صنایع مختلف از جمله شــیاتی، بندری، 
دریانوردی و لجستیک دریایی، کشتی سازی، اتصال 
آب و انرژی های نویــن دریایی، نفت و گاز دریایی، 
صنایع مرتبط با خدمات و پشتیبانی دریایی همچون 
بانکرینک، لجستیک، خدمات تجاری دریایی همانند 
بیمه، بانک آفشــور، خدمات بازرسی و فناوری های 
مرتبط با محیط زیســت دریایی و خدمات و صنایع 

مرتبط با حوزه دفاعی و امنیتی مربوط می شود.
بــه گفته رئیس صنایع دریایی کشــور، در رکن دوم 
زیرنظام های توسعه یا الگوی ۳۶۰ درجه مورد توجه 
قرار گرفته و ما باید به زیرنظام های توســعه از قبیل 
توســعه در سرمایه های انسانی، منابع انسانی، توسعه 
حکمرانی زیر نظام های مرتبــط با تامین مالی، بازار، 
فرهنگی، اجتماعی، فن آوری و زیرنظام امور زیربنایی 

و زیرساختی توجه ویژه داشته باشیم.
وی گفت: رکن سوم به عنوان آمایش جغرافیایی است 
و مجموع این ســه رکن الگوی ۳۶۰ درجه را تشکیل 
می دهنــد و ما برای این که بتوانیم ثابت کنیم این الگو 
در راه اندازی فضای توسعه دریا محور توانمند است، 
جزیره قشم را واجد جمیع شرایط دانستیم و نخستین 
رویداد بین المللی همتایابی در اقتصاد دریا محور ایران 

را در قشم برنامه ریزی کردیم.
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مدیرعامل منطقه آزاد قشم:  

        اقتصاد کیش -   رئیس هیات مدیره 
و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم گفت: 
اقتصاد و فرهنگ این جزیره با توجه به مقوله 
جغرافیایی سیاسی، طبیعی و انسانی بر محور 
دریاپایه، طراحی و برنامه ریزی شده و بهترین 
مکان برای تبدیل شــدن به کانون اقتصاد و 
فرهنگ دریامحور و همتایابی در این حوزه 

است.

جزیره جهانی قشم کانون همتایابی
 در اقتصاد دریامحور است

   

اقتصاد کیش -   اســتاندار هرمزگان، از شــرکت های فولادی کشور خواست تا در 
طرح بنادر نسل سه هرمزگان به ویژه بندرلنگه، زنجیره قراضه ها و اسکراپ همچنین 

استحصال گاز از میادین جدید سرمایه گذاری و مشارکت کنند.
مهدی دوستی در نشست با اعضای انجمن تولیدکنندگان فولاد کشور، با اشاره به توسعه 
قابل قبول صنعت فولاد در کشور، اظهار کرد: تعریف زنجیره ارزش براساس مزیت های 
نسبیِ موجود مدلی موفق برای توسعه صنعتی در کشور است و در این مدل، دولت باید 

به عنوان هماهنگ کننده و حمایت کننده ایفای نقش کند.
وی، با تاکید بر ضرورت انجام هماهنگ سازی میان قوانین، ظرفیت ها و زیرساخت های 
ســخت افزاری و نرم افزاریِ موجود با محوریتِ دولت، افزود: ایفای دقیقِ این نقش 

می تواند اتفاقی بزرگ در صنعت و راه حل بسیاری از مشکات باشد.
نماینده عالی دولت در هرمزگان، با اشاره به »مدل توسعه ژاپن« و هدایتِ حمایت های 
دولتیِ این کشور بعد از جنگ جهانی دوم به سمت صنعت فولاد، گفت: حمایت های 
دولتی در ژاپن، موجب تولیدِ فولاد ارزان قیمت و توســعه صنعت کشتی ســازی و 
اتومبیل ســازی شد اما در کشــور ما حمایت ها و مزیت های نسبی در حلقه نخست 
زنجیره ارزش صنایع بالادست متمرکز می شود و صنایع پایین دست نمی توانند از این 

مزیت ها برخوردار شوند.
دوســتی، ســهم صنعت فولاد از مصرف منابع گازیِ کشور را پنج درصد دانست و 
اضافه کرد: تولید بیش از ۳۰ میلیون تن فولاد با این سهم کم از مصرف گاز، کار بزرگی 
است اما با این وجود به صنایع فولادی پیشنهاد می کنیم در راستای پایدارسازی انرژی 

خودشان به استحصال از میادین گازی ورود داشته باشد.
وی ادامه داد: اســتان هرمزگان دارای ۷۲ ساختار گازی است که در ۲۰ ساختار از این 
تعداد عملیات اکتشافی انجام شده که در ۱۰ ساختار به گاز رسیده اند؛ از این رو آمادگی 
داریم بخشی از این میادین از جمله میدان گازی چیروییه را در اختیار فولادی ها قرار 
دهیم البته برای ایجاد اطمینان لازم اســت ضمانت های حقوقی محکم بین دولت و 

صنعت رد و بدل شود.
نماینده عالی دولت در هرمزگان، با اشاره به اینکه استان هرمزگان دارای ۲.۵ میلیارد دلار 
کشتی در صف اسکراپ است، گفت: برای حل بخشی از ناترازی انرژی در صنعت 
فولاد، پیشنهاد می کنیم در زنجیره ی قراضه ها و اسکراپ نیز ورود کنند؛چرا که آمادگی 

اعطای مجوزها و حمایت های ویژه در این بخش وجود دارد.
وی با اشاره به اختصاص بودجه ۱۰ هزار میلیارد ریال برای توسعه ریلی هرمزگان از 
احداث بندر نسل سه در شهرستان بندرلنگه خبر داد و تاکید کرد: برای این بندر سه 
هزار هکتار زمین در پسکرانه درنظر گرفته شده تا تولید در بندر و نزدیک ترین نقطه به 
مبادی صادرات و واردات شکل بگیرد، از این رو در این بندر جدید هم آمادگی داریم 

کار مشترکی با فولادی ها انجام دهیم.
دوستی در پایان خاطرنشان کرد: طبق اعام مرکز پژوهش های مجلس شورای اسامی 
استان هرمزگان سه فصل متمادی است که به عنوان امن ترین استان برای سرمایه گذاری 
معرفی می شود و امنیت محیط سرمایه گذاری امتیاز مهم و فرصتی مناسب برای تمامی 

سرمایه گذاران است.
سرمایه گذاری  فولادی، هرمزگان را به قطب نخست تولید فولاد در کشور تبدیل می کند

رییس هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد کشور نیز با قدردانی از نگاه بلند استاندار 
هرمزگان به توسعه در صنعت فولاد، گفت: با سرمایه گذاری های انجام شده، هرمزگان 

در سال های آیندخ به قطب نخست تولید فولاد در کشور تبدیل خواهد شد.
بهرام سبحانی، با بیان اینکه تولید فعلی فولاد کشور ۳۳ میلیون تن است، افزود: ۱۸ میلیون 
تن از تولیداتِ کشور به مصرف کشور می رسد و باقیِ تولیدات نیز صرف بازارهای 
صادراتی می شود که این نسبت نشان می دهد که از این پس، توسعه فولادی باید منطبق 

بر بازارهای صادراتی باشد.
وی تاکید کرد: ضرورت دارد در سیاست ورزی ها و تصمیم گیری هایی که برای حوزه 
فولاد انجام می شــود، منطقِ بیشتری حاکم شود و با استفاده از تکنولوژی های نوین 

محدودیت های انرژی را به حداقل برسانیم.

 استاندار هرمزگان:

شرکت های فولادی برای سرمایه گذاری 
در بنادر نسل سه هرمزگان اقدام کنند

اقتصاد کیش -  رییس کل دادگستری هرمزگان گفت: دستگاه قضایی در حال پیگیری 
برای حل چالش قدیمی و بیش از ۵۰ ساله »اسناد موسوم به رفسنجان« جزیره قشم 

است و امیدواریم این مشکل به زودی طبق قانون رفع شود.
مجتبی قهرمانی در حاشیه نشست بررسی اقدام های انجام شده در خصوص رفع مشکل 
اسناد موسوم به اسناد رفسنجان در جزیره قشم که با حضور جمعی مسوولان و تعدادی 
از کارشناسان در قشم برگزار شد، اظهار کرد: چالش اسناد رفسنجان یکی از مشکات 
مهم در جزیره قشم است که براساس آن از حدود ۵۰ سال پیش هفت هزار و ۱۴۲ فقره 
سند موسوم به اسناد رفسنجان تحویل مردم جزیره قشم شده است که این موضوع هم 
مشکاتی را برای مردم به وجود آورده و هم موانعی را در پیشبرد اهداف سازمان منطقه 

آزاد قشم ایجاد کرده است.
وی ادامه داد: با همکاری اداره کل ثبت اســناد و اماک استان هرمزگان، دستگاه های 
اجرایی متولی و منطقه آزاد قشم به موضوع تعیین تکلیف اسناد رفسنجان جزیره قشم 

ورود جدی داشته ایم و در صدد گره گشایی از این مشکل هستیم.
قهرمانی تصریح کرد: متاسفانه محدوده اسناد موسوم به رفسنجان تعریف نشده و به 
همین دلیل تعارضات متعددی به وجود آمده و پرونده های زیادی تشکیل شده که این 

موضوع موجب کاهش ثبات مالکیت در جزیره قشم شده است.
وی خاطرنشان کرد: با ورود دستگاه قضایی، منطقه آزاد و دستگاه های اجرایی به این 
موضوع، بودجه های لازم در این خصوص پیش بینی شده و به موازات آن، تعدادی 
از شرکت های خصوصی پای کار آمده اند و عملیات نقشه برداری و تعیین محدوده 

این اسناد نیز آغاز شده است.
رییس کل دادگستری هرمزگان یادآور شد: پیش از این نیز به دلیل اینکه اسناد موسوم 
به رفســنجان دچار مشکات زیادی بودند و صاحبان آن ها به دلیل همین مشکات 
نمی توانستند از آن ها استفاده کنند، با پیگیری موضوع، تعداد دقیق این اسناد مشخص 

شده است.
وی گفت: با اقدام هایانجام شده از سوی دستگاه قضا و با مدیریتی که در این خصوص 
صورت گرفته، امیدواریم به زودی فرآیند رفع این مشکل طبق قانون و با در نظر گرفتن 

حقوق مردم و حقوق بیت المال صورت پذیرد.
قهرمانی تاکید کرد: تعیین تکلیف اسناد رفسنجان جزیره قشم عاوه بر اینکه چالش 
حقوقی را از پیش روی مردم قشــم بر خواهد داشت، موجب افزایش ثبات مالکیت 
در این جزیره می شود و با ایجاد ارزش افزوده، منافع متعددی برای مالکین به همراه 

خواهد داشت.
قهرمانی با تأکید بر اینکه با تعیین تکلیف اسناد رفسنجان جزیره قشم از لحاظ میزان و 
مختصات هیچ تغییری در این اسناد ایجاد نمی شود، اظهار کرد: با این اقدام عاوه بر 
تعیین محدوده اراضی بدون پرداخت هیچ هزینه ای به همان مقدرای که در اسناد موسوم 

به رفسنجان قید شده است، اسناد تک برگ برای مردم صادر می شود.
رییس کل دادگستری هرمزگان همچنین در پایان گفت: از مردم جزیره قشم و صاحبان 
این اسناد تقاضا داریم که با عوامل فنی و اجرایی و دستگاه قضایی همکاری کنند تا در 

سریع ترین وقت این اسناد به سند تک برگ معتبر و دارای حدود تبدیل شود.
بیش از پنج دهه پیش یک دفترخانه در رفسنجان اقدام به صدور اسناد دفترخانه ای برای 
زمین های قشم کرد که اطاعات این زمین ها توسط اهالی محلی و صاحبان این اماک 
به اطاع این دفترخانه که به صورت موقت در قشم فعال بود، ارایه می شد و آن دفترخانه 

هم برای این اماک سند صادر می کرد.
اما از آنجا که بسیاری از این اسناد دچار مشکات زیادی بودند و صاحبان این اماک 
هم به دلیل همین مشکات نمی توانستند از این اسناد استفاده کنند، دادگستری استان 
طی یک برنامه ریزی توانست تعدادی از این اسناد را مشخص کرده و برای صاحبان 

این اسناد تک برگ صادر کند.

رییس کل دادگستری هرمزگان:

دستگاه قضا پیگیر حل چالش قدیمی 
»اسناد موسوم به رفسنجان«

 در جزیره قشم است

 

اقتصاد کیش -      دومین نمایشــگاه بهاره در ســه 
راه جهانبار محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی 
بندرعباس، برای عرضه کالاهای اساسی و مورد نیاز 
مردم ویژه نوروز با ۲۰ درصد تخفیف گشایش یافت.

رییس ســازمان صنعت، معدن و تجارت هرمزگان 
در حاشــیه افتتاح این نمایشگاه اظهار داشت: هدف 
از برپایی نمایشگاه های بهاره، عرضه کالاهای اساسی 
و موردنیاز مردم است که با قیمت مصوب بین ۱۰ تا 

۲۰ درصد تخفیف عرضه می شود.
خلیل قاسمی با اشــاره به اینکه این نمایشگاه تا ۲۵ 
اسفندماه از ساعت ۱۶ تا ۲۲ پذیرای عموم مردم است، 
بیان کرد: کالاهایی عرضه شده در این نمایشگاه شامل 
کالاهای تنظیم بازار همچون گوشــت و مرغ گرم و 

منجمد، برنج و شکر است.
وی بیان کرد: همچنین باتوجه به در نظر گرفتن ایام 
پایانی ســال و خرید مردم؛ کیف، کفش، پوشــاک، 
آجیل و خشکبار و دیگر کالاهای ضروری نیز در این 

نمایشگاه عرضه می شود.
رییس ســازمان صنعت، معدن و تجارت هرمزگان 

تصریح کرد: در مرکز اســتان، شهر بندرعباس چهار 
نقطه و در شهرســتان ها نیز فروشگاه هایی با کمک 
اصناف گشایش یافته اســت و کالاهای اساسی که 
توسط سایر دستگاه ها هم تامین شده به عنوان کالاهای 

با نرخ دولتی عرضه خواهد شد.
نخستین نمایشگاه بهاره نیز با هدف عرضه کالاهای 
اساسی و مورد نیاز مردم در بوستان جنگلی بندرعباس 

گشایش یافته که پذیرای عموم مردم است.

برگزاری دومین نمایشگاه بهاره بندرعباس
 با تخفیف ۲۰ درصدی  

اقتصاد کیش -    خانواده سوادآموزی هرمزگان در قالب طرح جدید »سواد سبز« و 
در راستای طرح مردمی کاشت یک میلیارد در خت، اقدام به تولید و کاشت حدود ۱۰ 
هزار نهال در حاشیه و پهنه های شهرستان ها، مناطق و روستاهای این استان کرده است.
معاون ســوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش هرمزگان، با اشــاره به اهمیت روز 
درختکاری، پاکسازی محیط زیست و طرح ملی یک میلیارد درخت، گفت: اجرای 
طرح »سواد سبز« در خانواده سوادآموزی هرمزگان نیز برای تولید و کاشت نهال، مطابق 
با برنامه ریزی های انجام شــده و هماهنگی های لازم با اداره کل منابع طبیعی اســتان، 

محقق شده است.
احمد جعفری، در حاشیه مراسم کاشت نهال در حاشیه شهر بندرعباس، با تاکید بر 
حفظ تعادل و سامت محیط زیست و منابع طبیعی بیان کرد: در راستای انعقاد تفاهم نامه 
مشترک ادارات  کل آموزش و پرورش و منابع طبیعی و آبخیزداری استان، اقدامات و 
فعالیت های زیســتی، برگزاری دوره های  آموزشی، آگاهی افزایی زیستی در اولویت 

برنامه های معاونت سوادآموزی هرمزگان است.
وی با اشاره به اینکه سبزی درخت، سبزی زندگی است، بیان کرد: هفته درختکاری در 
واقع فرصتی ارزشمند برای مشارکت سبزاندیشان و حافظان محیط زیست در راستای 

ارتقای و امنیت زیستگاه گیاهان و حیوانات است.
کشورمان ایران برای احیا و بازسازی زیست بوم های تخریب شده تصمیم به تولید و 
کاشت درخت کرده است که با دستور رییس جمهور و تاکید رهبرمعظم انقاب »با 
شعار هر ایرانی سه درخت« طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت از اسفندماه سال 
گذشته به مدت چهال سال کلید خورده و با اباغ وزیر جهادکشاورزی، به تکلیف قانونی 
تبدیل شده است و سهم هرمزگان نیز تولید و کاشت سالانه ۶ میلیون و ۵۰۰ درخت اعم 

از گونه دریایی حرا و گونه های بومی گرمسیری است.
در سال جاری با کمک جوامع محلی در هشت شهرستان ساحلی هرمزگان، سه میلیون 
اصله نهال حرا تولید و کشــت شــد و مابقی گونه ها نیز تا پایان سال در سراسر استان 

کشت می شود.

 

خانواده سوادآموزی هرمزگان
 در طرحی نو ۱۰ هزار نهال کاشت

اقتصاد کیش -  معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان، از آمادگی مراکز درمانی 
استان برای مصدومان احتمالی چهارشنبه آخر سال خبر داد و گفت: این مراکز درمانی 
برای ارائه خدمات به موقع به مصدومان، از ۱۸ تا ۲۹ اســفندماه در حالت آماده باش 

هستند.
دکتر منوچهر کمالی با اعام این خبر اظهار کرد: در این مدت بیمارستان های هرمزگان 
برای ارائه خدمات به مصدومان و همچنین حضور متخصص مقیم ۲۴ ساعته در رشته 
تخصصی طب اورژانس، چشم پزشکی، مراکز تروما، سوختگی و جراحی و ارتوپدی 

آماده هستند.
وی بیان کرد: قطعا آمادگی و تمهیدات پیش از واقعه از نظر تامین کافی منابع انسانی 

پزشک و پرستار، دارو و تجهیزات در کیفیت خدمات، نقش مهمی دارد.
معاون درمانی دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان همچنین اظهار کرد: برنامه ریزی ستاد 
معاونت درمان استان برای بازدید میدانی در شیفت های عصر و شب برای اطمینان از 

آمادگی بیمارستان ها و نحوه ارائه خدمات در بازه زمانی یادشده، انجام شده است.
طبق اعام دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان، سال گذشته ۱۳ نفر در حوادث چهارشنبه 
سوری در این هرمزگان مصدوم شدند که ۱۳ درصد نسبت به سال ماقبل آن کاهش 
داشته است؛ بیشترین آسیب ها به دلیل سوختگی و ضربه به اندام ها بوده و هیچ موردی 

از قطع عضو، آسیب به چشم و فوتی گزارش نشده است.

 معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان:

مراکز درمانی هرمزگان برای چهارشنبه 
آخر سال در آماده باش هستند

با یک تماس مشترک شوید
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